
7.3 Proposició del Grup Municipal del PP sobre la r ealització d’actuacions 
urbanístiques per facilitar l’apropament de vehicle s pesants a la Clínica 
Sant Josep. 

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal del PP, d’11 de juliol de 2014, 
que es transcriu a continuació: 
 
“La ubicació de la Clínica Sant Josep (carrer Caputxins, Carrer Barceloneta, Carrer 
Purgatori) i la seva distribució de parcel·la, dificulten l’accés de vehicles de bombers en 
cas d’emergència, en especial a l’aparcament principal. 
 
Atès que l’Ajuntament de Manresa, per mitjà de resolució d’alcaldia de data 5 de juliol 
de 2006, va aprovar definitivament la relació concreta i individualitzada dels béns i 
drets necessaris per a l’execució de les previsions del Pla general d’ordenació urbana 
al carrer Purgatori s/n i al carrer Barceloneta núms. 5, 7, 9 i s/n de Manresa, com a 
Sistemes. Infraestructures de Comunicació. Viari (clau A.1), als efectes de llur 
adquisició per expropiació forçosa. 
 
Atès les greus conseqüències que es donarien davant l’impossibilitat d’una actuació 
ràpida dels ajuts exteriors en cas d’emergència per la dificultat de l’accés pels carrers 
Barceloneta i Purgatori. 
 
PROPOSEM: 

 
• L’execució del conveni expropiatori de mutu acord signat l’any 2006 entre 

l’Ajuntament de Manresa i Althaia, Xarxa Assistencial de Manresa, Fundació 
Privada. 
 

• L’execució prevista de les previsions del Pla general d’ordenació urbana al 
carrer Purgatori s/n i al carrer Barceloneta núms 5, 7, 9 i s/n de Manresa. 
 

• Les actuacions urbanístiques necessàries per facilitar l’apropament de vehicles 
pesants de bombers a les façanes interiors de la Clínica Sant Josep.” 

 
 
El secretari presenta l’esmena del Grup Municipal del PP a la proposició 7.3 
presentada per aquest mateix Grup, de 16 de juliol de 2014, que es transcriu a 
continuació: 
 
“La ubicació de la Clínica Sant Josep (carrer Caputxins, Carrer Barceloneta, Carrer 
Purgatori) i la seva distribució de parcel·la, dificulten l’accés de vehicles de bombers en 
cas d’emergència, en especial a l’aparcament principal. 
 
Atès que l’Ajuntament de Manresa, per mitjà de resolució d’alcaldia de data 5 de juliol 
de 2006, va aprovar definitivament la relació concreta i individualitzada dels béns i 
drets necessaris per a l’execució de les previsions del Pla general d’ordenació urbana 
al carrer Purgatori s/n i al carrer Barceloneta núms. 5, 7, 9 i s/n de Manresa, com a 
Sistemes. Infraestructures de Comunicació. Viari (clau A.1), als efectes de llur 
adquisició per expropiació forçosa.  
 
Atès que la resolució esmentada va sorgir a proposta al ple del mes de juliol del 2003 
d’aquest grup municipal a efectes de l’elaboració del projecte d’urbanització del c/ 
Barceloneta. 



 
Atès les greus conseqüències que es donarien davant la impossibilitat d’una actuació 
ràpida dels ajuts exteriors en cas d’emergència per la dificultat de l’accés pels carrers 
Barceloneta i Purgatori. 
 
Atès les dificultats d’eliminació de residus que tenen tant els veïns del passatge de la 
Cova i la pròpia Clínica Sant Josep. 
  
PROPOSEM: 
 

• L’execució de previsions d’actuacions de millores urbanístiques necessàries al 
Passatge de la Cova per facilitar l’apropament de vehicles pesants de bombers 
a les façanes interiors de la Clínica Sant Josep. 

 
• L’execució de previsions d’actuacions de millores urbanístiques necessàries al 

Passatge de la Cova per a facilitar la retirada de residus per part dels serveis 
de recollida urbana i de les empreses que donen servei a la Clínica.” 

 

 
 
 
El senyor Domingo Beltran, portaveu del Grup Munici pal del PP, explica que 
plantegen aquesta proposta per poder garantir al màxim l’aproximació dels vehicles 
d’emergència, en concret els dels bombers, al recinte de la Clínica Sant Josep. 
 



Comenta que, una vegada havien presentat la proposició, es van adonar que en un 
Ple anterior –el del juliol de 2003- s’havia presentat una moció similar en la qual es 
proposava la urbanització del c. Barceloneta i el c. Purgatori, i no tenien clar si això 
s’havia executat en tots els seus termes. Per això, han presentat una esmena. 
 
Diu que tothom coneix l’emplaçament de la Clínica Sant Josep, així com la dificultat 
perquè els vehicles dels bombers puguin accedir al seu interior. Diu que pels carrers 
Barceloneta i Purgatori podrien accedir a l’aparcament del personal, mentre que pel 
carrer Caputxins només tindrien accés a la façana i no podrien entrar als patis 
interiors. Per això, l’objecte de la proposició i de l’esmena és que s’estableixin els 
mitjans i els estudis necessaris per tal que es realitzin les provisions urbanístiques que 
calguin en el sentit de donar continuïtat al carrer Barceloneta amb el passatge de la 
Cova i es faciliti l’accés als vehicles d’emergència –en aquest cas dels bombers-, com 
també facilitar la retirada de residus, ja siguin els dels veïns o els de la pròpia Clínica.  
 
Diu que, actualment, l’accés a aquesta zona per a la retirada de residus es fa a través 
del Passatge de la Cova i el vehicle ha de fer marxa enrere, amb la qual cosa la 
maniobra és dificultosa. No pot entrar en el sentit de la marxa perquè és un cul-de-sac 
i dificulta la sortida. Diu que això comporta una maniobra complicada i, algunes 
vegades, danys als habitatges –especialment als balcons-. 
 
Per això, el PP proposa que s’executin les previsions d’actuacions urbanístiques tant 
de la urbanització a la zona del carrer Barceloneta, com del passatge de la Cova i de 
passatge de la Cova en el sentit de la retirada de residus. Finalment, demana el vot 
favorable dels assistents. 
 
 
El senyor Joan Vinyes, portaveu del Grup Municipal d’ERC, comença dient que el 
seu grup votarà a favor de la proposta. 
 
Diu que aquesta proposta millora l’accessibilitat, però això no vol dir que els accessos 
no estiguin coberts, ja que els consta que tant Protecció Civil com els Bombers de la 
Generalitat de Catalunya tenen perfectament estudiada l’entrada als diferents 
equipaments de la ciutat. Tot i això, diu que és cert que els equipaments antics 
difícilment poden complir amb les característiques que segurament tindrien si fossin de 
nova creació. En aquest cas, diu que la Clínica té diferents accessos i, per tant, quan 
els Bombers necessiten entrar hi entren, per on sigui. Amb tot, reconeix que la 
proposta millora la situació i, com que els sembla prudent, la votaran a favor. 
 
 
El senyor Ramon Bacardit, regidor delegat d’Urbanis me, Paisatge i Mobilitat, 
expressa que l’esmena que el mateix grup proposant ha presentat clarifica molt el 
plantejament inicial, atès que en la primera proposta hi veien certa confusió. Amb 
l’esmena queda clar que es tracta del Passatge de la Cova. 
 
Indica que falta cosir diferents indrets de la ciutat, atès que hi ha diversos cul-de-sac. 
Un dels motius pels quals estan redactant el Pla General és per delimitar àmbits 
d’actuació urbanística que resolguin aquestes discontinuïtats. Sobretot perquè un dels 
objectius del Pla General era desactivar la via de l’expropiació -que era el mètode 
utilitzat en els darrers anys-, donat que després es poden produir sorpreses 
desagradables. 
 



Per tant, explica que s’està fent front a aquesta situació en coordinació amb la direcció 
d’Althaia i la Clínica Sant Josep. L’objectiu és delimitar una àrea de Pla de Millora 
Urbana que a través de la gestió urbanística de cessió de vials es pugui executar 
l’obertura d’aquest vial en el moment que la Clínica ho vulgui. 
 
Per això, diu que el Grup Municipal de CiU votarà favorablement. 
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet a votació l’esmena del Grup 
Municipal del PP a la proposició 7.3, que decau, i el Ple l’aprova per 22 vots 
afirmatius (11 GMCiU, 3 GMPSC, 3 GMERC, 3 GMPP i 2 GMCUP) i 2 abstencions 
(2 GMPxC) i, per tant, esdevé acord plenari amb el contingut que ha quedat 
reproduït. 
 


